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Każde słowo, które wypowiadamy, ma 
wpływ na innych – zarówno to życzli-
we, jak i nieżyczliwe. Dlatego tak waż-
ne jest, aby nauczyciele mieli świado-
mość, jak ich komunikacja działa na 
dzieci i jak mogą budować empatycz-
ne, wspierające środowisko. 

Słowa mają ogromną moc, a w przedszkolu, gdzie dzie-
ci dopiero kształtują swoje emocje i relacje z innymi, ta 
moc nabiera jeszcze większego znaczenia. Nauczyciele, 
jako główni opiekunowie dzieci w tym wrażliwym okresie, 
mają unikalną okazję wspierać rozwój emocjonalny swo-
ich podopiecznych poprzez świadome stosowanie języka.

Życzliwość – fundament zdrowego rozwoju 
emocjonalnego

Życzliwe słowa działają jak narzędzie budujące poczu-
cie własnej wartości dziecka. Kiedy mówimy do dziecka 
w sposób pełen wsparcia, zachęty i zrozumienia, budu-
jemy w nim przekonanie, że jest ważne i akceptowane. 
Na przykład, kiedy przedszkolakowi coś się nie uda – roz-
leje wodę czy popełni błąd przy wykonywaniu zadania – 
reakcja nauczyciela może zaważyć na tym, jak postrzega 
własne możliwości.

Słowa takie, jak: Nic się nie stało, spróbuj jeszcze raz
lub Każdy z nas popełnia błędy, to naturalne wzmacnia-
ją dziecko emocjonalnie, dając mu poczucie bezpieczeń-
stwa. Życzliwe komunikaty uczą również dzieci empatii 
wobec innych. Kiedy nauczyciel mówi: Pomyśl, jak czuł-
byś się, gdyby ktoś tobie zrobił to samo?, pokazuje dzieciom, 
że ich słowa mają moc i wpływ na samopoczucie innych.

Słowa, które ranią – skutki nieżyczliwej komunikacji

Niestety, nie zawsze jesteśmy świadomi, jak duży wpływ 
na innych mają nasze słowa. Zbyt krytyczne, niecierpliwe 
lub ironiczne komentarze mogą na długo zapaść w pamięć 
dziecka i wpłynąć negatywnie na jego rozwój emocjonal-
ny. Zamiast budować poczucie wartości, nieżyczliwe sło-
wa mogą je osłabiać.

Przykładem może być sytuacja, kiedy dziecko nie chce 
uczestniczyć w grupowej zabawie. Słowa nauczyciela typu: 
Dlaczego znowu nie chcesz się bawić? Inne dzieci się starają, 
a ty tylko siedzisz! mogą spowodować, że dziecko zamknie 
się w sobie, poczuje się wykluczone i zacznie unikać kon-
taktu z grupą. W takiej sytuacji ważne jest, aby nauczyciel 
zareagował z empatią, np. Widzę, że nie masz teraz ochoty 
się bawić. Może chcesz opowiedzieć mi, co się dzieje?

Przykłady słów wypowiadanych przez dorosłych, 
które mogą być zawstydzające, oceniające lub 
porównujące z innymi dziećmi

• Dlaczego nie potrafi sz tego zrobić, inne dzieci radzą so-
bie bez problemu? – porównywanie dziecka do rówie-
śników może obniżyć jego poczucie własnej wartości 
i wywołać wrażenie niespełnienia. Dzieci rozwijają się 
w różnym tempie, a takie komentarze mogą budzić 
frustrację i zniechęcać do dalszych prób.

• Zawsze jesteś na końcu, dlaczego nie możesz ubrać się 
tak szybko jak Kasia? – użycie sformułowania „za-
wsze” i porównanie do rówieśnika buduje w dziecku 
fałszywe przekonanie, że jest gorsze lub niepopraw-
ne w swoim zachowaniu. Takie słowa mogą wzmoc-
nić upór, złość, zawstydzać, zamiast wspierać rozwój 
i naukę właściwego zachowania.

• Czy musisz znowu płakać? Inne dzieci tego nie robią, 
a też są zmęczone – zawstydzanie dziecka za wyra-
żanie emocji, takich jak smutek, złość, rozczarowa-
nie przez płacz, może prowadzić do tłumienia emocji 
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i poczucia wstydu. Dzieci w przedszkolu dopiero się 
uczą, jak radzić sobie z emocjami, a takie reakcje na-
uczyciela mogą zaburzać ten proces.

• Ciągle przychodzisz ostatni z szatni, choć już tysiąc razy 
powtarzałam, żebyś się szybciej przebierał. Kiedy w koń-
cu się nauczysz? – negatywna ocena wysiłków dziecka 
może prowadzić do utraty motywacji i lęku przed po-
pełnianiem błędów. Dzieci potrzebują czasu i wspar-
cia, by doskonalić swoje umiejętności, a krytyka może 
zablokować ich postępy.

• Tylko ty nie umiesz zawiązać butów, reszta już to po-
trafi  – tego typu komentarze porównujące mogą wy-
wołać u dziecka poczucie wstydu i presji, co prowa-
dzi do zaniżonej samooceny. Zamiast motywować do 
nauki, takie słowa wzmacniają poczucie, że jest gor-
sze od innych.

• Zawsze rozrabiasz, nigdy nie słuchasz! – używanie 
uogólnień typu „zawsze” i „nigdy” wywołuje poczu-
cie, że dziecko jest permanentnie złe lub niezdolne 
do poprawy. Zamiast skupiać się na problemie do roz-
wiązania, zostaje ocenione jako „złe”, co nie sprzyja 
pozytywnej zmianie zachowania.

Dlaczego to nie jest dobry sposób komunikacji?

Komunikacja zawstydzająca, oceniająca lub porównująca 
może prowadzić do eskalacji niepożądanych zachowań 
dzieci i utraty poczucia bezpieczeństwa.

1. Obniżone poczucie własnej wartości – dzieci, które 
są regularnie porównywane lub krytykowane, mogą 
zacząć wierzyć, że nie są wystarczająco dobre, co pro-
wadzi do zaniżonej samooceny.

2. Lęk przed popełnianiem błędów – przedszkolaki, któ-
re są zawstydzane za swoje błędy, mogą bać się podej-
mować nowe wyzwania, co hamuje ich rozwój i kre-
atywność.

3. Utrata motywacji – zamiast zachęcać do poprawy, ta-
kie komunikaty często demotywują. Dziecko może 
przestać się starać, ponieważ będzie przekonane, że 
i tak nie sprosta oczekiwaniom.

4. Tłumienie emocji – zawstydzanie dzieci za wyrażanie 
emocji, takich jak złość czy smutek, może prowadzić 
do ich tłumienia, co w dłuższej perspektywie nega-
tywnie wpływa na rozwój emocjonalny.
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5. Pogorszenie relacji z nauczycielem – dziecko może za-
cząć unikać kontaktu z nauczycielem, który zawstydza 
lub ocenia, co może osłabić więź między nimi i prowa-
dzić do braku zaufania.

Zamiast tego warto stawiać na życzliwą komunikację, która 
wspiera rozwój dziecka, buduje jego pewność siebie i poka-
zuje, że popełnianie błędów jest naturalnym etapem nauki.

Jak korygować błędy dziecka, aby wzmacniać 
poczucie wartości i chęć do współpracy?

Korygowanie błędów dziecka w przedszkolu jest istotnym 
elementem wychowawczym, jednak ważne jest, aby robić 
to w sposób, który wzmacnia jego poczucie wartości, mo-
tywuje do dalszych prób i buduje zdrowe relacje z nauczy-
cielem. Zamiast krytyki, wyśmiewania czy zawstydzania, 
warto zastosować podejścia, które wspierają rozwój emo-
cjonalny i społeczny dziecka.

Oto kilka strategii, które mogą pomóc w korygowaniu błę-
dów dziecka w sposób konstruktywny i pozytywny:

1. Używaj języka zachęty, a nie oceny. Zamiast oceniać 
dziecko: Źle zrobiłeś czy To nie jest wystarczająco dobre, 
skup się na tym, aby wspierać jego wysiłki i podkre-
ślać, że błędy są częścią procesu nauki.

Przykład. Zamiast: Znowu zrobiłeś to źle możesz po-
wiedzieć: Wiem, że to trudne, ale widzę, że bardzo się 
starasz. Spróbujmy jeszcze raz razem.

Dlaczego to działa? Taki komunikat wzmacnia po-
czucie wartości dziecka i motywuje do dalszych prób, 
pokazując, że błędy są naturalnym elementem nauki.

2. Skup się na procesie, a nie na wyniku. Kiedy dziecko 
popełnia błąd, zamiast krytykować efekt, warto zwró-
cić uwagę na to, jak bardzo się starało i co udało mu 
się osiągnąć.

Przykład. Bardzo dobrze, że spróbowałeś sam! Teraz mo-
żemy popracować nad tym, co jeszcze można poprawić.

Dlaczego to działa? Dziecko czuje, że jego starania 
są doceniane, co buduje w nim motywację do dalszej 
pracy i pokonywania trudności.

3. Daj konkretne wskazówki, jak poprawić błędy. Zamiast 
ogólnych i negatywnych komentarzy oferuj konstruk-
tywną pomoc, która pokaże dziecku, co może zrobić 
inaczej.

Przykład. Widzę, że rysunek jest bardzo kolorowy, ale 
linie mogą być jeszcze bardziej precyzyjne. Spróbuj trzy-
mać ołówek trochę mocniej, to pomoże.

Dlaczego to działa? Konkretne wskazówki pokazu-
ją dziecku, co dokładnie może poprawić, co z kolei 
wzmacnia jego poczucie kompetencji i sprawczości.

4. Akceptuj emocje dziecka. Jeśli dziecko zareaguje fru-
stracją lub smutkiem po popełnieniu błędu, warto za-
akceptować jego emocje i pokazać zrozumienie, za-
miast zaprzeczać im lub je minimalizować.

Przykład. Wiem, że jesteś rozczarowany, że nie wyszło 
tak, jak chciałeś. To zupełnie normalne. Spróbujesz ju-
tro ponownie, prawda?

Dlaczego to działa? Dzieci, które czują się zrozumia-
ne, mają większą chęć do podejmowania dalszych 
prób i są bardziej otwarte na współpracę.

5. Zachęcaj do samodzielnej refl eksji. Pomóż dziecku 
zauważyć, co może poprawić, zamiast narzucać mu 
swoje rozwiązania. To buduje jego samodzielność 
i krytyczne myślenie.

Przykład. Jak myślisz, co moglibyśmy zrobić, żeby na-
stępnym razem poszło jeszcze lepiej?

Dlaczego to działa? Wzmacnia to poczucie odpowie-
dzialności za własne działania i motywuje do aktyw-
nego uczestnictwa w procesie uczenia się.

6. Używaj pozytywnych zamienników. Unikaj słów, któ-
re mogą wywoływać w dziecku poczucie porażki. Za-
miast tego używaj pozytywnych zamienników, które 
skupiają się na rozwoju.

Przykład. Zamiast: Źle to zrobiłeś możesz powiedzieć: 
To jeszcze nie jest idealne, ale jesteśmy na dobrej dro-
dze. Zobaczmy, co jeszcze możemy poprawić.

Dlaczego to działa? Dziecko odbiera taki komunikat 
jako zachętę, a nie krytykę, co motywuje do dalszych 
prób i współpracy.

7. Unikaj etykietowania. Nazywanie dziecka „niezdarą”, 
„bałaganiarzem” czy „leniem” ma długofalowe nega-
tywne skutki. Zamiast etykiet używaj opisów zacho-
wań i proponuj alternatywy.

Przykład. Zamiast: Jesteś niezdarny powiedz: Widzę, 
że tym razem coś się nie udało. Może spróbujesz innym 
sposobem?

Dlaczego to działa? Skupianie się na konkretnej sy-
tuacji, a nie na charakterystyce dziecka pozwala mu 
zrozumieć, że to jego działania mogą ulec poprawie, 
a nie ono samo jako osoba.
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8. Daj czas na poprawę. Warto dać dziecku czas na naukę 
oraz przestrzeń do popełniania błędów, zamiast wyma-
gać perfekcji od razu. Wspieraj cierpliwie, pokazując, 
że każdy błąd to szansa na rozwój.

Przykład. Zajmie to trochę czasu, zanim nauczysz się 
tego zadania, ale wiem, że dasz radę, bo już zrobiłeś 
duży postęp.

Dlaczego to działa? Dziecko nie czuje presji, by na-
tychmiast spełniać oczekiwania, co daje mu poczucie, 
że ma czas na naukę i rozwój w swoim tempie. Ko-
rygowanie błędów dzieci w przedszkolu to delikatna 
sztuka, która wymaga empatii, cierpliwości i  kon-
struktywnego podejścia. Ważne jest, aby nauczyciele 
tworzyli środowisko, w którym dzieci czują się bez-
pieczne, akceptowane i  wspierane w  rozwoju.  Za-
miast wyśmiewania, zawstydzania czy krytyki warto 
używać komunikacji opartej na zachęcie, akceptacji 
emocji i konkretnej pomocy. W ten sposób budujemy 
w dzieciach pewność siebie, chęć do współpracy i mo-
tywację do dalszego rozwoju.

Trudne sytuacje komunikacyjne – jak je 
rozwiązywać?

W przedszkolu nie brakuje wyzwań komunikacyjnych. Dzie-
ci często nie potrafi ą wyrazić swoich emocji w sposób zro-
zumiały dla dorosłych, co prowadzi do frustracji i konfl ik-
tów. Jak nauczyciel może pomóc w takiej sytuacji?

1. Złość i agresja – kiedy dziecko reaguje agresywnie, 
np. uderza rówieśników lub niszczy zabawki, nauczy-
ciel powinien unikać karania poprzez słowa, które 
mogą dodatkowo eskalować sytuację. Zamiast: Dla-
czego zawsze musisz być taki niegrzeczny? lepiej za-
reagować: Widzę, że jesteś bardzo zły. Powiedz, co cię 
zdenerwowało.

2. Lęk przed nowymi wyzwaniami – dzieci mogą się bać 
nowych sytuacji, takich jak choćby występy na forum 
grupy. Zamiast naciskać: No, chodź, przecież to tylko 
zabawa!, można wesprzeć dziecko, mówiąc: Rozu-
miem, że to dla ciebie trudne. Możesz spróbować mały-
mi krokami, a ja będę obok, żeby ci pomóc.

3. Wycofanie społeczne – niektóre dzieci mogą wyco-
fywać się z kontaktu z rówieśnikami. W takich przy-
padkach ważne jest, aby nauczyciel unikał porównań: 
Inne dzieci potrafi ą, a ty nie. Zamiast tego powinien 
wspierać dziecko w budowaniu pewności siebie: Każ-
dy ma swój czas, żeby się nauczyć, na pewno dasz radę.

Jak nauczyciel może wspierać dzieci przez słowa?

1. Budowanie więzi przez komunikację – ważne, aby 
nauczyciel codziennie znajdował czas na rozmowy 
z dziećmi, choćby kilka słów uwagi dla każdego. Te 
małe momenty mogą przynieść wielkie korzyści emo-
cjonalne, bo dziecko czuje się zauważone.

2. Modelowanie empatycznej komunikacji – dzieci uczą 
się przez naśladowanie. Kiedy nauczyciel stosuje em-
patyczne, życzliwe słowa, przedszkolaki zaczynają po-
stępować podobnie w relacjach z rówieśnikami. Jeśli 
nauczyciel krzyczy, wyśmiewa, wytyka, one też to robią.

3. Nauka wyrażania emocji – zamiast oceniać za okaza-
nie emocji: Ale z ciebie smutas dzisiaj, nauczyciel może 
uczyć dzieci je nazwać: Wygląda na to, że jesteś smut-
ny, bo kolega zabrał twoją zabawkę. Powiedz mu, jak się 
czujesz, zamiast się obrażać.

Słowa mają ogromne znaczenie w rozwoju emocjonal-
nym dzieci, zwłaszcza w przedszkolu, gdzie maluchy do-
piero zaczynają odkrywać, jak wyrażać swoje uczucia i ro-
zumieć emocje innych. Nauczyciele odgrywają kluczową 
rolę w tym procesie, mogąc wspierać dzieci poprzez życz-
liwą, empatyczną komunikację lub nieświadomie utrud-
niać im budowanie pewności siebie oraz zdrowych rela-
cji. Świadome stosowanie słów, unikanie krytyki i nauka 
wyrażania emocji to kluczowe elementy wspierania roz-
woju emocjonalnego dzieci w przedszkolu. Pamiętajmy, 
że każde słowo ma znaczenie. 

Anna Jankowska – pedagog, autorka książek dla dzieci i rodziców. Prowadzi 
blog o mądrych książkach dla dzieci AktywneCzytanie.pl oraz nagrywa 
podcast „Nie Tylko Dla Mam”, w którym opowiada o sprawach wychowaw-
czych i pedagogicznych.

SŁOWA MAJĄ MOC

A TY JAK WYKORZYSTASZ MOC SŁÓW?

Nie płacz. 
Nic się nie stało! Rozumiem, 

że jest ci
 przykro.

Kocham cię!
Wiem, że to 
trudne, ale 
widzę, że 

się starasz. 

Nie jestem 
pewna/-y, 

czy to dobry 
pomysł.

Jestem
z ciebie 

dumna/-y.Proszę, 
nie przerywaj, 
kiedy mówię.

Spróbujmy 
zrobić to 
razem.

Widzę, jak 
cię to złości.

Zawsze rozrabiasz!

Nigdy nie

słuchasz!

Tylko ty nie umiesz wiązać butów.

Czy znowu
 musisz płakać?

Dlaczego nie możesz się 

ubrać tak szybko jak Kasia? 

Ale masz głupie pomysły.

Bądź cicho!

Te słowa ranią, ponieważ:

Te słowa wspierają, ponieważ:

• obniżają poczucie
własnej wartości

• budują przekonanie, 
że dziecko jest gorsze
od innych

• wywołują poczucie 
niespełnienia

• tłumią emocje dziecka
• zawstydzają dziecko
• wzmacniają lęk przed 

popełnieniem błędu

• pozwalają zrozumieć dziecku, 
że to jego zachowanie może 
ulec zmianie, a nie ono jako 
osoba

• wzmacniają poczucie
własnej wartości dziecka

• pokazują, że błędy są 
naturalnym elementem
nauki

• doceniają wysiłek, 
a nie rezultat

• dają poczucie, 
że akceptujemy 
przeżywanie
wszystkich emocji

Plakat na tablicę dla 
rodziców dołączony

 do bieżącego numeru
 miesięcznika




